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 بدتري�ن توش�ه ب�راى قيامت

 ستم بر بندگان است.

   محمدصادقی
مسعود معيني پور، مدير شبکه 4 سيما كه به عنوان رئيس ستاد 
حفظ و ترويج زبان و ادب فارس�ي منصوب ش�د از برنامه هاي 
اين شبکه تلويزيوني براي ترويج كتاب و كتابخواني خبر داد. 
معیني پور در نشست رسانه اي اعلام برنامه هاي تابستاني شبكه 4 
سیما، گفت: امروز استفاده از لغات غیر فارسي باب شده و موجب 
فخر برخي در حالي كه نبايد اينطور باشد و در همین راستا ما در 
شبكه هاي 4، 3، 2، يك و نسیم بر فارسي تأكید داريم و مجريان 
آغازگر اين موضوع هستند كه اتفاقاً مخاطبان استقبال بسیاري 
از اين موضوع داشته اند. بنا بر اين گزارش، شعار سال رونق تولید، 
محیط زيست، عفاف و حجاب، بیانیه گام دوم، بصیرت افزايي، 
پوشش میانجیگري و مطالبه گري از فعالیت هاي سازمان ها و 
ارگان هاي دس��ت اندركار در پربارسازي اوقات فراغت از جمله 
مأموريت هاي شبكه 4 است كه بر پايه آن بايد برنامه هاي شبكه 
اولويت گذاري ش��وند. معیني پور، گفت: همچنین استفاده از 
ظرفیت مناس��بت هاي انقلابي با محوريت مواجهه جمهوري 
اسلامي ايران با نظام س��لطه از جمله ديگر مأموريت هاي ويژه 

شبكه 4 محسوب مي شود. 
 وی گفت: هر شب بین ساعت 10 تا 11 شب قصه شب خواهیم 
داشت كه رمان هاي برتر ايران و جهان است كه هر چهار شب يكبار 
يك رمان خوانده مي شود كه اين كار را بازيگران و هنرمندان انجام 
خواهند داد. بسته ديگر »شب هاي هنر« است كه از مهرماه سال 
گذشته آغاز شد و امسال هم داريم و شش شب در هفته ساعت 
23 روانه آنتن خواهد شد. معیني پور با اشاره به ديگر برنامه هاي 

اين ش��بكه ادامه داد: برنام��ه »خیلي دور، خیل��ي نزديك« نیز 
به زبان انگلیسي اس��ت كه در يك  سال گذش��ته كه هر كدام از 
انديشمندان مطرح به ايران آمده اند با آنها به گفت وگو نشسته اند 
كه در 13قسمت تدارك ديده شده و مهم ترين كار انديشه اي ما 
به شمار مي رود.  مدير شبكه 4 س��یما، در پاسخ به سؤال »جوان« 
در خصوص مجموعه برنامه هاي »شب هاي هنر« اين شبكه، گفت: 
تنها پیام دهكردي از اين برنامه جدا شده است و آن هم با هماهنگي 
بود. وي قرار بود در سريال »گاندو« ايفاي نقش كند و به من گفت: 
نمي تواند ديگر برنامه تئاتر را اجرا كند، ما هم مجري جديدي براي 
اين برنامه انتخاب كرديم. معیني پور همچنین گفت: ما در شبكه 4 
با بحران مخاطب مواجه نیستیم چون اصولاً براي اغلب برنامه هاي 
شبكه، دنبال مخاطب عام بیش��تر از آنچه اكنون هست، نیستیم. 
برنامه هاي تخصصي مثل »زاويه« يا »انديش��ه هاي قرآني« نیاز به 
مخاطب عمومي ندارد اما اگر برنامه هايي مثل مسابقه »چهار، سه، 

دو، يك« مخاطبانش از 15درصد كمتر شود، نگران مي شويم.

 ستاد حفظ و ترويج زبان فارسي 
در تلويزيون تشکيل شد

پيام گلاب و مهدي به مردم  
عمومي كردن مسائل خصوصي زندگي يك زوج هنري از سوي 
خودشان كه چند روز است در فضاي مجازي خودنمايي مي كند 
يك پیام مهم براي مردم��ي دارد كه در ش��بكه هاي اجتماعي 
دنبال كننده چهره هاي مشهور هستند. در واقع گلاب آدينه و 
مهدي هاشمي با به اش��تراك گذاشتن مسائلي كه علي القاعده 
ربطي به جامعه ندارد و به طور عادي نبايد در معرض نگاه و توجه 
عموم گذاشته شود، ناخودآگاه و ناخواسته اين پیام را به جامعه 
مخابره مي كنند كه ما را به عنوان گروه مرجع اجتماعي محسوب 
نكنید. ما آدم هاي معمولي هستیم مانند بسیاري از مردم ديگر؛ 
آدم هايي كه ممكن اس��ت در يك وضعیت از زندگي مان قدرت 
تصمیم گیري درست را از دست بدهیم، بنابراين براي انتخاب هاي 
خود در زندگي به دنبال ما نباشید. گويي اين دو بازيگر سینما و 
تلويزيون طي روزهاي اخیر با صداي بلند فرياد زدند كه ما ممكن 
است در وادي هنر آدم هاي خاصي باشیم اما اين وجه از زندگي 
ما نبايد باعث شود كه همه جنبه هاي زندگي ما الگوي شما باشد. 
ما الگوهاي خوبي براي شما نیستیم و هرگز نخواهیم بود. اگرچه 
بازيگران خوبي هستیم اما براي نقش هاي زندگي خودمان خیلي 
هم بلد نبوديم خوب بازي كنیم چون ما برخلاف آن چیزي كه 
شما فكر مي كنید و به واسطه رسانه ها به شما القا شده آدم هاي 
بي عیب و اشكالي نیستیم. ش��ما شايسته الگوهاي بهتري براي 
زندگي خودتان هستید. بگرديد و الگوهاي مناسب خود را پیدا 
كنید. هر چند رسانه ها در اين امر كوتاهي كنند و به شما آدرس 
غلط بدهند اما شما هوشمندانه رفتار كنید و به دنبال آدم هاي 
بهتري باشید. ما را فقط به عنوان يك بازيگر كه خوب نقش خود 
را بازي مي كند بپذيريد كه شهرت جزو ذاتي شغلش است. اينكه 
رسانه ملي و رسانه هاي ديگر به هر مناسبتي امثال ما را دعوت 
كردند تا جلوي دوربین ها بنشینیم و درباره همه چیز نظر بدهیم، 
كار درس��تي نبود. ما آنقدر غرق بازيگري شديم كه بازي اصلي 
را فراموش كرديم. ما فراموش كرديم كه بازي مهم زندگي مان 
آن چیزي نیس��ت كه مردم ما را با آن مي شناسند. ما آدم هايي 
معمولي بوديم كه ممكن است اشتباهات مان هم براي شمايي كه 
ما را دنبال مي كنید، آنطور كه بايد اشتباه به نظر نرسد، چون همه 
جا ما را با نام هنرمند مي شناسند و اين لفظ سبب مي شود همه 
فكر كنند ما در بازي زندگي خودمان هم قرار اس��ت هنرمندانه 
رفتار كنیم. بعضي وقت ها محبوبیت ما و لطف شما باعث شد ما 
فكر كنیم مي توانیم درباره همه چیز نظر بدهیم و بعضي وقت ها 
هم همین كار را كرديم، چون فكر مي كرديم ما مي توانیم جامعه 
خود را ارشاد كنیم و صلاح و خیر جامعه را تشخیص مي دهیم اما 
واقعیت اين است كه ما ممكن است گاهي صلاح زندگي خودمان 
را هم تشخیص ندهیم و اين خیلي هم غیرعادي نیست، چون ما 

آدم هاي معمولي هستیم.

جواد محرمي     یادداشت

سريال ايراني - لبناني  ساخته می شود

»بهروز ش�عيبي« قصد دارد س�ريال جديد خ�ود را با 
طرح موضوعي اجتماعي در ۳۰ قسمت كارگرداني كند. 
»محمد خزاعي« در گفت وگو با فارس درباره اين س��ريال 
گفت: مجموعه تلويزيوني جديدي را قرار است با كارگرداني 
بهروز شعیبي كارگرداني كنیم كه فعلًا در مرحله پیش تولید 

به سر مي برد. 
وي ادامه داد: در حال حاضر فیلمنامه تقريباً كامل  و آماده 

اس��ت و در حال پیش بردن مقدم��ات تولید و ق��رارداد با 
بازيگران اين سريال هستیم كه البته هنوز نام قطعي براي 

آن انتخاب نشده است. 
خزاعي تأكید كرد: اين مجموعه تلويزيوني در 30 قسمت در 
مركز سیمافیلم ساخته می شود و در كشورهاي ايران و لبنان 

مراحل تصويربرداري آن انجام خواهد شد. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه بازيگران اين اثر چه كساني 
هستند و آيا از بازيگران خارجي نیز در اين كار بهره خواهید 
برد يا خیر؟ توضیح داد: بگذاريد تا قراردادهايمان با بازيگران 
قطعي نشده نامي از آنها نبرم. درباره بازيگران خارجي هم 
قطعاً و حتماً ما از حضور هنرمندان غیرايراني در اين سريال 

بهره خواهیم برد. 
وي درباره قصه اين سريال نیز گفت: ترجیح اين است كه در 
حال حاضر خیلي وارد جزئیات نشويم. فقط مي توانم بگويم 
كه يك قصه اجتماعي را براي رواي��ت انتخاب كرده ايم كه 

امیدوارم مورد استقبال مخاطبان قرار بگیرد.

 ثبت آثار مرادي كرماني
در كميته ملي حافظه جهاني

مجموع�ه آث�ار هوش�نگ مرادي كرمان�ي ب�ا حض�ور 
پديدآورن�ده و مجموع�ه قرآن ه�اي خط�ي ماه�ان 
با حضور اس�تاد و كارش�ناس نس�خ خطي دانش�گاه باهنر 
كرم�ان در جلس�ه اخير كميته مل�ي حافظ�ه جهاني مورد 
بررس�ي و ارزيابي ق�رار گرف�ت و در نهايت ثب�ت اين آثار 
در فهرس�ت ملي برنام�ه حافظه جهان�ي به تأييد رس�يد. 
به گزارش تسنیم، چهاردهمین جلس��ه گروه ارزيابي آثار براي 
ثبت كمیته مل��ي حافظه جهاني ب��ا حضور اعض��اي ثابت اين 
كارگروه و متخصصان آثار مورد بررسي در محل سازمان اسناد و 

كتابخانه ملي ايران برگزار شد. 
در اين جلس��ه دو مجموعه آثار ش��امل مجموعه آثار هوشنگ 
مرادي كرماني و مجموعه قرآن هاي خطي آستانه شاه نعمت الله 

ولي در كرمان مورد بررسي و ارزيابي قرار گرفت. 
مجموعه آثار مرادي كرماني به جهت تأثیرگذاري بس��یار زياد 
داخلي و خارجي در میان گروه هاي متعدد فرهنگي- اجتماعي، 
سني- جنسي و بهره مندي از موضوعات مهم و بكر مورد توجه 

اين كارگروه قرار گرفت. 
مرادي كرماني در واقع سبك جديدي در داستان نويسي ايجاد 
كرده و در كنار عامه نويسي و الهام از س��بكي شاعرانه آثار خود 
را به ايجاز، احس��اس، طنز و واقع گرايي مزين كرده اس��ت. در 
داستان هاي اين نويسنده معاصر آداب و رسوم مناطق مختلف 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت و به همین جهت داس��تان هاي او 

جنبه آموزشي بسیار زيادي دارد. 
از آنجا كه در داس��تان هاي مرادي كرماني به موضوعات متنوع 
اجتماعي، محیط زيس��تي، فرهنگي همچون فقر، خشكسالي، 
روابط درون و بین نسلي توجه شده اين آثار مورد اقبال جهاني 
واقع ش��ده اس��ت، به طوري كه هم اكنون به زبان هاي متعدد 
ترجمه شده و جوايز فراواني از آن خود كرده و فیلم ها، سمینارها 
و همايش هاي متعددي بر اس��اس اين آثار شكل گرفته است. 
موارد فوق به عنوان ش��اخص هاي مهم مورد توجه كمیته ملي 

حافظه جهاني قرار گرفت.

    ادبیات

نويسنده و كارگردان تئاتر كودك مطرح كرد

تئاتر كودك در محاق بي تدبيري مديران      محمدصادق عابديني
در شب هايي كه سريال »گاندو« به فعاليت هاي نفوذي منافقين مي پردازد، 
مستند سينمايي »س�ازمان« كاري از موسس�ه فرهنگي- هنري مركز 
اس�ناد انقلاب اس�لامي با محوريت تاري�خ ش�کل گيري و فعاليت هاي 
گروهك تروريستي»منافقين« روز گذش�ته به طور رسمي منتشر شد. 
اين مستند سال گذش�ته در نهمين جش�نواره عمار حضور داشت و دو 
اكران ويژه آن با استقبال خوبي روبه رو شد. محمدرضا هراتي، كارگردان 
مستند »سازمان« در گفت وگو با »جوان« به اهميت توجه به گروه موسوم 
به مجاهدين خلق و فعاليت هاي تروريس�تي اين گروه پرداخته اس�ت. 
چند سالي است كه موضوع فعاليت هاي منافقين در قالب سريال، 
فيلم سينمايي و مستند زير ذره بين رفته، اهميت پرداختن به 

اين گروهك تروريستی و فعاليت هايش در چيست؟
جريان منافقین يا س��ازمان مجاهدين خلق، يك پرونده باز براي جمهوري 
اسلامي ايران به شمار مي رود، چه در داخل و چه در بعد بین المللي و هر چقدر 
كه به اين گروه پرداخته ش��ود با توجه به باز بودن پرون��ده، احتمال اينكه به 
داده هاي اطلاعاتي و تحلیل هاي جديد از فعالیت هاي آنها برسیم زياد است، 
البته اين نكته را هم بايد مفروض داشته باشیم كه بهتر است پرداختن به اين 

موضوع به مجموعه هاي فرهنگي واگذار شود كه متولي آن باشند. 
منظورتان از متوليان چيست؟

مجموعه هايي كه به اسناد، پژوهش ها و تحلیل ها 
دسترسي دارند مي توانند متولي كار باشند. اگر 
نخواهیم خیلي تخصص��ي نگاه كنیم و مخاطب 
عام و به خصوص جوان��ان با آن ارتب��اط برقرار 
كنند و مستند حرف بزنیم، بايد كار پرداختن به 
موضوع متولي داشته باشد. چه بهتر است كه اين 
كار به دست كساني انجام شود كه كار پژوهشي 
انجام داده اند. مجموعه اي مثل مركز اسناد انقلاب 
اسلامي هم داراي س��ند اس��ت و هم از نظرات 

كارشناسان استفاده مي كند و مشاوره مي دهد، براي همین است كه وقتي 
شخصي مانند سیدمحمود رضوي مي خواهد فیلم هاي »ماجراي نیمروز« 
يك و 2 يا »سیانور« را بسازد به مركز اسناد مي آيد و از اسناد و تحلیل هاي 

اين مركز استفاده مي كند. 
با توجه به سؤال قبلي مي شود گفت كه آثاري كه با همکاري 
مراكزي مانند مركز اسناد ساخته نشده اند، از نظر اسنادي و 
نوع پرداخت به منافقين داراي ايراداتي هستند؟! نمونه هايي 

از اين ايرادات را بيان می كنيد؟
بله، اما الان نمونه خاصي در ذهنم نیس��ت. همان طور ك��ه گفتم پرونده 
منافقین هنوز باز است و شايد در يك فیلم يا سريال ارجاع به موضوع آنها 
داده ش��ود و بعد در مصاحبه هايي كه ما با توابین و جداشدگان از منافقین 
داريم، نكات جديدي بیان شده باشد كه به ايجاد تحلیل هاي جديد كمك 
كند و فرض هاي جديدي را به وجود آورد، براي همین مي گويم بهتر است كه 
در ساخت اثر درباره منافقین از اطلاعات مراكزي مانند مركز اسناد انقلاب 

اسلامي كه با حكم مستقیم امام خمیني)ره( شكل گرفته است تا اسناد و 
اطلاعات مربوط به انقلاب اسلامي را ثبت و ضبط كند، استفاده شود. 

براي كساني كه  مستند را دنبال مي كنند، نام هايي مانند »اوج« يا 
»عمار« به عنوان مراكز توليد مستند اسامي اى آشناست، اما مركز 
اسناد شايد به عنوان نهاد س�ازنده مستند، نام شناخته شده اي 

نباشد، چند وقت است كه مستند توليد مي كنيد؟
ما در زمینه تولید محصولات فرهنگي جوان هس��تیم. مركز اس��ناد انقلاب 
اسلامي رسالتي دارد كه بر اساس آن سال هاست در حال فعالیت است. چند 
س��ال پیش بود كه اعضاي مركز خدمت مقام معظم رهبري رفتند و حضرت 
آقا با توجه به نگاه آينده نگرش��ان، چند نكته اي را خط��اب به مديريت مركز 
بیان فرمودند. بر اساس اين فرمايشات بود كه قرار ش��د مركز براي ارتباط با 
نسل جوان تر و به خصوص متولدين دهه 70 به بعد در قالب تولیدات هنري و 
فرهنگي برنامه داشته باشد، براي همین »موسسه فرهنگي- هنري مركز اسناد 
انقلاب اسلامي« در مركز اسناد شكل گرفت. اين موسسه وظیفه تولید محتوا 
در قالب هاي مختلف سمعي و بصري و حتي محتواي مكتوب را دارد. تا به حال 
نیز بعضي از محصولات موسسه در قالب انیمیشن ها، اينفوگرافي ها، نماهنگ ها 

و كلیپ ها از صداوسیما پخش شده است. 
در حوزه مستند به غير از »سازمان« چه كاري توليد كرده ايد؟

يكي از خروجي هاي ما در حوزه مستند »اتحاد شوم« بود. اين مستند فتنه 
88 را از نگاه رسانه هاي خارجي و گزارش هاي آنها، تحلیل مي كرد. كار ديگري 
نیز كه با موضوع فتنه انجام داديم، »زلزله اقتصادي« بود كه مسائل اقتصادي 
و مالي مرتبط با فتنه 88 و ضرر و زيان آن بر اقتصاد كشور بیان مي شد. اين 
مستند از آن جهت اهمیت داش��ت كه تا پیش از آن بیشتر مسائل و لطمات 
سیاسي پیرامون فتنه بررسي مي شد و مسئله اقتصادی مغفول باقي مانده بود. 
در مستند داستاني »سازمان« منافقین و فعالیت هاي آن در يك ريل گذاري 

درست بررسي شده است كه بیننده از ديدنش خسته نشود. 
آيا در اين مستند از تصاوير ديده نشده هم استفاده كرديد؟

نه تصوير ديده نشده به آن معنا نداريم، اما تصاوير كمتر ديده شده وجود دارد. 
چرا مثل شبکه هايي مانند »من و تو« ، از تصاوير ديده نشده 

استفاده نکرديد؟
شبكه هاي خارجي فارس��ي زبان براي نمايش تصاوير يك كار روانشناسانه 
مي كنند و آن تصوير را در قالب يك داستان نمايش مي دهند، اما ضعف بزرگ 
ما در داخل اين است كه حتي تصاوير و اسناد ديده نشده را به خشك ترين 
شكل ممكن نمايش مي دهیم، اين در حالي است كه مخاطب ايراني به شنیدن 
داستان علاقه دارد و دوس��ت دارد اطلاعات را در قالب يك داستان دريافت 
كند. به نظ��رم اگر ما تنها 100س��ند از منافقین 
داشته باشیم مي ش��ود با آن 100مستند جذاب 
ساخت. ما در مستند »س��ازمان« مي خواستیم 
اطلاعات را در قالب يك داستان مستند بیان كنیم 
و دنبال پخش تصاوير ديده نشده نبوديم، البته در 
اين مستند از مصاحبه هاي اختصاصي مركز اسناد 

استفاده شده است. 
در س�ازمان چه نکات�ي درب�اره منافقين را 

بررسي كرده ايد؟
دو نكته مه��م در اين مس��تند وج��ود دارد؛ ابتدا 
پرداختن به منابع مالي و مس��ائل اقتصادي اين گروه تروريستي است كه فكر 
مي كنم براي اولین بار مطرح شد. اينكه چه شخصیت هايي در ابتداي فعالیت 
اين گروه حضور داشتند و بعدها به آن پیوستند؛ پرداختن به »تقي شهرام« و 
»موسي خیاباني« كه هر كدام تئوريسین فعالیت هاي منافقین بودند و اشخاص 
عادي نبودند. به نظرم هر چقدر اهمیت اين موضوع بیش��تر پررنگ شود، كار 
بزرگ جمهوري اسلامي در مقابله با آنها بیشتر ديده مي شود. موضوع مهم ديگر 
نیز نشان دادن صبر انقلابي و اسلامي امام خمیني)ره( در برخورد با منافقین 
بود تا شايد آنها از راه اشتباه خود برگردند. اين صبر دهان خیلي ها كه شايد امروز 

مي خواستند رفتار جمهوري اسلامي با منافقین را نقد كنند، مي بندد. 
چقدر براي ساخت »سازمان« زمان صرف كرديد؟

حدود 1/5سال پژوهش و ساخت طول كشید. 
مركز باز هم براي ساخت مستند سراغ منافقين می رود؟

چند كار در دست تولید داريم كه هنوز موضوعات و زاويه ورود آنها به بحث 
منافقین محفوظ است.

در گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند »سازمان« مطرح شد

 پرونده ساخت مستند 
درباره منافقین باز است

ضعف بزرگ ما اين است كه حتي 
تصاوير و اسناد ديده نشده را به 
خشك ترين شكل ممكن نمايش 
مي دهي��م، در حالي كه مخاطب 
به ش��نيدن داس��تان علاقه دارد

مدير شبکه آموزش سيما در گفت وگو با »جوان«:

آگهي هاي كنکور را 7۰ درصد كاهش داديم

   محمدصادق عابديني
مس�عود احمدي اف�زادي، مدي�ر ش�بکه آم�وزش س�يما از 
كاهش 5۰درصدي برنامه هاي كنکوري صداوس�يما و كاهش 
7۰درصدي تبليغات موسسات آموزشي در رسانه ملي خبر داد. 
مدير ش��بكه آموزش س��یما در حاش��یه نشس��ت خبري اعلام 
برنامه هاي طرح جامع تابس��تاني اين ش��بكه، در پاسخ به سؤال 
»جوان« در م��ورد وعده كاه��ش برنامه هاي مرتبط ب��ا كنكور، 
گفت: چهار تا پنج ماه است كه با توجه به حساسیت هاي شوراي 
آموزش، برنامه هاي كنكوري صداوس��یما بیش از 50درصد و در 
حوزه بازرگاني، تبلیغات آموزشي تا 70درصد كاهش داشته است. 
احمدي افزادي با اشاره به برنامه هاي آموزشي كنكور كه هنوز از 
شبكه هاي صداوسیما پخش مي ش��ود، بیان داشت: اين برنامه ها 
به شدت كاهش داشته و فقط بنا به ضرورت و در حوزه مشاركت 
قرار دارند. مدير شبكه آموزش، همچنین از نامه حسام الدين آشنا 
نماينده دولت در ش��وراي نظارت به حجت الاسلام اژه اي رئیس 

شوراي نظارت بر صداوسیما، در مورد استرس زا بودن برنامه هاي 
كنكور براي خانواده ها، ابراز بي اطلاعي كرد. 

رئیس ستاد »مهارت آموزي در تابس��تان« سیما با اشاره به شعار 
محوري اين ستاد با عنوان »مردم، آموزش، مهارت« بیان داشت: 
برنامه هاي س��تاد در چهار محور، خانوادگي، ك��ودك و نوجوان، 
ورزش و سرگرمي و كسب و كار طراحي شده كه محور كسب و كار 

خروجي طلايي سه محور ديگر است. 
مدير شبكه آموزش سیما ادامه داد: در هفته 2هزارو900 دقیقه 
برنامه جديد خانواده مهارت محور خواهیم داش��ت و دستپخت، 
كام ش��یرين، وقتش��ه، خانه ما، محرمانه و... از جمله برنامه هاي 
مهارت محور ما هستند. در حوزه كودك و نوجوان در شبكه های 
امید، پويا، نسیم، پويا و نهال 840دقیقه برنامه در هفته خواهیم 
داشت. در حوزه ورزش و سرگرمي 860دقیقه برنامه مهارت محور 
در هفته خواهیم داشت. در حوزه كسب و كار هزارو 175دقیقه 
برنامه در شبكه هاي مختلف داريم كه در اين حوزه تدارك ديده 

شده اند. 
احمدي افزادي با اشاره به پخش سري جديد برنامه »مشاعره« با 
شعار »سرمايه جاوداني« با محوريت مقوله كار، گفت: برنامه هايي 
چون س��فرگرد، من مي تونم، صبحي ديگر، دكتر س��لام، راهش 
اينه، از من بپرس، موتور جست وجو، فوت وفن، چتر نجات، گاه و 
بیگاه، هفت ترفند، روزگار ايران و مثبت چهل نیز تابستان امسال 
با رويكرد مهارتي روي آنتن شبكه هاي مختلف سیما خواهد رفت. 
سازمان فني حرفه اي، آموزش و پرورش، صنعت و معدن و جهاد 

كشاورزي در تولید اين برنامه ها همكاري خواهند كرد.

     نمایش

واكنش شوراي نظارت هنرهاي نمايشي 
به تمرين يك تئاتر

نماي�ش »آرش كمانگي�ر« در پردي�س تئات�ر ته�ران تمري�ن 
مي ش�ود و هيچ گون�ه مج�وز درخواس�تي از وزارت ارش�اد ن�دارد. 
سیدوحید فخر موسوي رئیس شوراي ارزشیابي و نظارت اداره كل هنرهاي 
نمايش��ي درباره تمرين نماي��ش »آرش كمانگیر« در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران جوان، اظه��ار كرد: نمايش »آرش كمانگی��ر« در پرديس تئاتر 
تهران تمرين مي شود و هیچ گونه مجوز درخواستي از ما ندارد. اين نمايش 
به سیستم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي نیز مربوط نمي شود. اينكه نمايش 
»آرش كمانگیر« بخواهد از مس��یر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و مركز 
هنرهاي نمايشي و شوراي ارزش��یابي و نظارت عبور كند، تاكنون اقدامي 

صورت نگرفته و مديريت پرديس تئاتر تهران بر عهده شهرداري است. 
وي افزود: ما هم شنیديم كه اين نمايش دو سه ماهي است كه در پرديس 
تئاتر تهران تمري��ن مي كند و نمي دانم چه كاري اس��ت كه انجام آن چند 
ماهي است طول كشیده اس��ت، البته چون اطلاعي ندارم در اين خصوص 

نیز نمي توانم نظري دهم. 
فخرموسوي در پايان با اشاره به گلايه خود از اهالي رسانه بیان كرد: هر باري 
كه صحبت از تئاتر است، دوستان رس��انه اي، عكس مركز تئاتر ايران يعني 
تئاتر شهر را منتشر مي كنند. مردم عوام كه از اين موضوع اطلاع ندارند فكر 
مي كنند اين اتفاقات در تئاتر شهر رخ مي دهد. دوستان ما كه از جان و دل در 
تئاتر شهر كار مي كنند از اين موضوع ناراحت مي شوند. من خواهش مي كنم 

اين تصوير درست شود و همه معیارها باهم سنجیده نشود. 

   سيدمرتضي ذاكر
كس�اني ك�ه در ح�وزه كار ك�ودك فعالي�ت دارن�د 
هميش�ه فري�اد  مي زنن�د ول�ي گ�وش ش�نوايي 
ب�راي ش�نيدن حرف ه�اي آنه�ا وج�ود ن�دارد. از 
نظ�ر م�ن تئات�ر ك�ودك روي تخ�ت CCU افت�اده 
و فعلًا با دس�تگاه ب�ه حيات خ�ودش ادام�ه مي دهد. 
نويس��نده و كارگردان آثار كودك با بی��ان اين مطلب به 
باشگاه خبرنگاران گفت: تئاتر كودك از زيباترين هنرهاي 
نمايشي و در عین حال جزو س��خت ترين عرصه هاي اين 
هنر اس��ت. كودكان ما به تئاترهاي قدرتمند و آثار ايراني 
نیاز دارند تا بیش��تر با فرهنگ كش��ور خود آش��نا شوند، 
با اس��تناد به همین اس��تدلال اولیه بايد گفت كه كمبود 
آثار هنري همانن��د تئاتر ب��راي اين رده س��ني مي تواند 
زمینه ساز گرفتاري هاي فرهنگي و اجتماعي بعدي بشود، 
چه اينكه كمبود اين آثار خانواده ها را به س��مت استفاده 
از جايگزين ه��اي ديگر مي كش��اند؛ آثاري ك��ه به دلیل 
عدم تطابق و حتي تش��ابه فرهنگي و اجتماعي مي توانند 
زمینه اضمحلال مؤلفه هاي ارزشي و اخلاقي وطني و ظهور 

و بروز ناهنجاري و ارزش هاي تفكر غربي را فراهم كنند. 

انوش معظمي عنوان كرد: زماني كه براي قش��ر حس��اس 
جامعه، در حساس ترين مقطع سني خوراك ذهني آماده 
نكنیم، شاهد آس��یبي جبران ناپذير خواهیم بود. ما كاري 
براي كودكان نمي كنیم و از طرفي معترض هستیم كه چرا 
محصولات خارجي مورد توجه قرار مي گیرد؟ ما نتوانستیم 
خود را به روز و موازي پیش��رفت هاي جهان جلو ببريم، به 

همین علت ضربه آن را مي خوريم. 
وي با بیان اينكه تئاتر كودك مورد توجه نیس��ت زيرا در 
سیاس��تگذاري ها و اولويت هاي تئاتر جايي ن��دارد، بیان 
كرد: دلیل حال بد تئاتر كودك به عوامل مختلفي بستگي 
دارد و فرهنگ سازي درس��تي براي آن انجام نشده است 
زيرا همه تئاتر كودك را به گونه آمات��وري و غیرحرفه اي 
مي بینند و اين به دلیل بي اهمیت ب��ودن تئاتر كودك در 

سیاستگذاري هاي تئاتر است. 
وي افزود: در بس��یاري از موارد به ما چش��م مي گويند اما 
آن را عملي نمي كنند. وعده وعیدها و حرف هاي قش��نگ 
زده مي ش��ود اما تا عمل فاصله زيادي دارد. در تئاتر صرفاً 
چندين جش��نواره برگزار و آمارهايي داده مي ش��ود ولي 

اتفاقي رخ نمي دهد.


